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Vooraf  
 
De afgelopen maanden heeft  een aantal bewoners op en rond het Staalmanplein veel 
tijd en energie gestoken in het meedenken over voorstellen om de buurt 
aantrekkelijker te maken. Dat heeft geleid tot het bijgaande advies, dat is opgebouwd 
uit twee delen. In het eerste deel op de volgende pagina is het advies kernachtig 
samengevat zoals het door (een meerderheid van) het Adviesteam is geformuleerd. In 
het tweede, meer uitgebreide deel, is het advies meer toegelicht en zijn waar nodig 
nuances aangegeven van standpunten in het Adviesteam op bepaalde onderwerpen.  
 
Bij de start van het participatietraject hebben stadsdeel Nieuw-West en de Alliantie 
zich gecommitteerd aan de uitkomsten van dit advies, tenzij zij daar op grond van 
financiële, juridische of beleid smatige redenen niet aan kunnen voldoen en dit van 
een onderbouwing kunnen voorzien. Het Adviesteam gaat er van uit dat stadsdeel en 
Alliantie blij zijn met 
onze inzet voor de buurt 
en dat het advies 
zorgvuldig wordt 
beoordeeld. Binnen 
afzienbare tijd hore n we 
graag de reactie op dit 
advies en de voorstellen 
die we daarin doen. We 
pleiten er daarbij voor 
om zaken waarover snel 
besloten kan worden 
niet te laten liggen 
totdat op alle punten 
een antwoord is 
geformuleerd. Dat geldt 
met name bij 
maatregelen om de 
buurt op orde te houden 
tijdens de renovatie, de 
kleurenkeuze bij de 
renovatie en het 
realiseren van tijdelijke 
voorzieningen.  
 
  



3 

 

1. Advies 
 
 
Het Adviesteam adviseert met klem: 
 

¶ Behoud de kiosken op het Staalmanplein en geef die een plek op het vernieuwde 
Staalmanplein.  

¶ Maak van het Staalmanplein geen rustig woonplein met alleen betekenis voor de 
directe bewoners aan het plein, maar maak er juist een plein met functies en 
betekenis voor de grotere buurt van. Daarbij horen onder andere horeca, winkels 
en dienstverlenende functies in combinatie met wonen . Het plein zelf moet ruimte 
voor activiteiten bieden die bijdragen aan de levendigheid. 

¶ Bied Urban Resort of een vergelijkbare partij de ruimte om hun plannen uit te 
voeren, maar zorg dat alle functies die komen op het Staalmanplein bijdragen aan 
de levendige uitstraling. Voorkom dichte etalages en gesloten gevels aan het plein. 

¶ Besteed ook aandacht aan de achterkant van ateliers, woningen, winkels en 
horeca, ook de gevel aan de kant van de Drucker straat en de Knappertstraat moet 
aantrekkelijk vorm gegeven worden. Het voorstel van Van Schagen Architecten 
wordt onderschreven. 

¶ Het optoppen van de woningen langs de Boddaertstraat is een optie als het per sé 
nodig is om de woningen die op de plaats van de kiosken zouden komen te 
compenseren. Kies liever voor compensatie elders in Nieuw-West. 

¶ Maak een integraal plan voor de inrichting van de openbare ruimte. Stem daarin 
het ontwerp van de verschillende pleinen en groene ruimtes op elkaar af. Breng 
daarbij  samenhang aan tussen deze verschillende plekken, maar zorg dat er voor 
verschillende leeftijdsgroepen specifiek afgestemde speelvoorzieningen zijn. 

¶ Maak van de Reijnvaanstraat een lange lijn door de buurt, die exclusief bestemd is 
voor wandelaars. Fietsers en scooters moeten hier geweerd. Kleed deze aan met 
speelvoorzieningen en mooie verlichting. 

¶ Maak de onderdoorgang bij de Boddaertstraat groter en onderzoek of de opening 
door kan lopen tot boven.  

¶ Vul de onoverzichtelijke hoeken aan de Druckerstraat op en breng meer 
verlichting aan, zeker bij het plein bij de BOR en op het Staalmanplein.  

¶ Maak veel meer speelvoorzieningen in de wijk, daar is nu een groot tekort aan. 
Dat geldt voor alle leeftijdsgroepen, maar in het bijzonder 5 tot 12 jarigen. Kijk 
naar voorbeelden als het Robert Scottplein voor het veel intensiever toevoegen 
van speelvoorzieningen.  

¶ Kies bij de speelvoorzieningen vooral voor gezamenlijk gebruik door kinderen en 
het stimuleren van gezonde beweging en creativiteit/fantasie.   

¶ Een integraal plan moet niet alleen het park beslaan, maar ook de kleinere groene 
parkjes bij de Plesmanlaan en bij het water van Oever West. 

¶ Besteed meer zorg aan de buurt tijdens de renovatie door afvalcontainers vaker te 
plaatsen/le gen en toezicht op verlichting etc.  

¶ Betrek de omwonenden bij de keuze voor de kleuren van de gerenoveerde 
woningen.   
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2. Advies met toelichting  
 
Achtergrond  
Sinds januari dit jaar is een Adviesteam actief om het stadsdeel en de Alliantie te 
adviseren over de vernieuwing van de Staalmanpleinbuurt. Dit gaat over de thema’s: 
Å Wonen 
Å Openbare ruimte en spelen 
Å Levendigheid 
Het initiatief voor dit traject is  genomen door het stadsdeel en de Alliantie, zij hebben 
daarbij  de ‘Placemat’ (bijlage) als onderlegger gegeven, maar het Adviesteam heeft de 
vrijheid genomen en gekregen om breder te adviseren over wat de buurt nog 
aantrekkelijker kan maken.  
 
Werkwijze  
Na een algemene oproep in de Staalmanpleinbuurt is een Adviesteam van 
buurtbewoners geformeerd. In totaal zijn er zes bijeenkomsten van dit Adviesteam 
geweest, die alle goed werden bezocht. Daarnaast zijn er drie themabijeenkomsten 
over de onderwerpen van de placemat georganiseerd waar ook andere buurtbewoners 
aan deel konden nemen. Verder is een aparte bijeenkomst georganiseerd met 
leerlingen van  de Einsteinschool en is er een excursie met leden van het Adviesteam 
geweest naar voorbeeldlocaties in de stad.  Tot slot heeft voor het standpunt over de 
kiosken een online peiling plaatsgevonden onder de leden van het Adviesteam.  
 
Samenstelling  
Het Adviesteam is breed samengesteld: mannen en vrouwen,  verschillende culturen 
en leeftijden en verspreid over de wijk wonend. De samenstelling was als volgt: 
Å Elske Damen (Plesmanflat),  
Å Bert Veraa, Thérèse Bosman en Riemke Zwart-Zahir (allen Thuis West),  
Å Patricia van Ulzen en Rebecca Van (Klarenstraat),  
Å Martin Loots (Ottho Heldringstraat, flat Eigen Haard),  
Å Maria da Silva Teixeira, Bouchra el Ouartassi, Halima el Haddad en Halima el 

Kacimi (allen Staalmancomplex),  
Å Omar Taachirt (‘t Hart),  
Å Thomas Wildner (Parade),  
Å Wendy Pooters,dKirsten van Benthem (Oever West) en Ahmed 

Bouchallikht  (straks Oever West, nu nog Staalmancomplex). 
 
Via een selectieprocedure is Theo Dohle van De Wijde Blik aangezocht als 
onafhankelijk voorzitter van het Adviesteam. Vertegenwoordigers van De Alliantie, 
stadsdeel Nieuw West en !Woon namen als waarnemer deel aan de bijeenkomsten 
van het Adviesteam.  
 
De kiosken  
Het Adviesteam is met een duidelijke meerderheid voor behoud van de kiosken. 
Argumenten  daarvoor zijn de historische kwaliteit, functie en relatie naar levendig 
plein.  De kiosken moeten wel hun oorspronkelijke, meer transparante uitstraling 
terugkrijgen.  Een enkeling zou een nieuwe, grotere kiosk goed vinden, in te vullen 
met een buurtfunctie . Een minderheid  vindt sloop en nieuwe woningbouw prima, met 
als argument dat het open gezicht van het plein dan wordt versterkt . Eén lid vindt 
woningbouw op de plek goed, vanwege het tekort aan sociale huurwoningen in de 
stad.  



5 

 

 
De woonfunctie  
Het Adviesteam heeft een duidelijke v oorkeur voor een gemengde buurt naar 
woningtypes, culturen en inkomens. Daar waar de corporatie invloed heeft op 
toewijzing, laat  haar die dan ook gebruiken voor bijv oorbeeld huurprijsstellingen en 
evenwichtige bewonerssamenstelling in portieken, blokken of complex en. Heb 
specifiek aandacht voor renovatiekwaliteit/onderhoud trappenhuizen.  
 
Als het noodzakelijk is dat er 
vervangende woonruimte 
komt voor de woningen die op 
de plek van de kiosken zouden 
komen, dan vindt het 
merendeel van het 
Adviesteam het een goed idee 
als woningen langs de 
Boddaertstraat worden 
opgetopt. Omdat dit kleine 
woningen zullen zijn, lenen 
deze zich goed voor kleine 
huishoudens van jongeren en 
senioren, de laatsten ook 
vanwege de lift  die wordt 
aangelegd. Het heeft de 
voorkeur van het merendeel 
van het Adviesteam als de 
vervallen woningen elders in 
het stadsdeel worden 
gerealiseerd. Een lid is juist 
voorstander van verdichten in 
de wijk, omdat daarmee meer 
‘massa’ voor de gewenste 
voorzieningen ontstaat.  
 
Het voorstel om de hoeken 
van de woningen aan de 
Druckerstraat uit te vullen – zoals Architectenbureau Van Schagen voorstelt - wordt 
positief gewaardeerd als hulpmiddel om de sociale veiligheid door het wegwerken van 
onoverzichtelijke hoeken te verbeteren. 
 
Het kerkgebouw in zijn huidig e vorm is een doorn in het oog voor de buurt. Het is 
teleurstellend  dat het kerkbestuur elk contact voor een mogelijke nieuwe 
ontwikkeling uit de weg gaat. Het Adviesteam pleit  er voor om het bestuur van het 
kerkgenootschap hierover blijvend aan te spreken. Bied bij voorkeur een alternatieve 
locatie aan en onderzoek of dit financieel mogelijk is. In zijn huidige vorm is het 
kerkgebouw een belemmerende factor voor pleinontwikkeling bij Re ynvaanstraat. Als 
verplaatsing geen optie is, dan zou het aantrekkelijker maken van de gevels 
gerealiseerd moeten worden. 
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Zorg niet alleen voor een aantrekkelijke kant van de winkels aan het Staalmanplein, 
maar ook aan de achterkant aan de Druckerstraat en Knappertstraat . Ook hier is 
ruimtelijke en zichtkwaliteit  belangrijk.  
 
Zoals verderop bij het thema levendigheid staat, is de komst van winkels en horeca op 
het plein gewenst. Mocht onverhoopt het niet lukken om daar voldoende exploitanten 
voor te vinden, dan moet leegstand vermeden worden door een flexibel gebruik 
mogelijk te maken.  Bijvoorbeeld dat er ook een woon- of andere functie mogelijk is.  
 
Informeer en betrek de buurt vroegtijdig als er gedacht wordt aan het huisvesten van 
bijvoorbeeld woongroepen met een specifiek karakter. 
 
Tot slot: betrek de buurtbewoners,  vooral de bewoners van de tegenover gelegen 
woningen,  bij de kleurenkeuze bij de renovatie van de woningen. Deze keuze heeft 
een langdurige impact op de straat, dat rechtvaardigt het betrekken van de 
omwonenden.   

 
 
Inrichting openbare ruimte en spelen  
Het Adviesteam vindt het voorstel om de Reynvaanstraat als een lange zichtlijn te 
laten functioneren positief. Dat geldt ook voor het plaatsen van speelfuncties aan en 
langs deze straat. De straat moet bestemd worden voor wandelaars en niet voor 
fietsers en scooters. De onderdoorgang van de bebouwing aan de Boddaertstraat is 
van belang. Het merendeel van het Adviesteam is voorstander van een groter ‘gat’ in 
de bebouwing. De optie van een volledige opening tot boven toe, dus het splitsen van 
het gehele blok, zou onderzocht moeten worden. Bij de Reynvaanstraat is goede 
verlichting belangrijk over de hele route.  
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Het Adviesteam wil ook graag dat de Johan 
Huizingalaan minder een barrière gaat vormen 
voor mensen die van de ziekenhuizen naar het 
Staalmanplein willen en vice versa. Dat kan 
onder meer door de tramhalte die recht voor 
het Staalmanplein ligt iets op te schuiven. 
 
Voor het park geldt in zijn algemeenheid dat er 
veel meer ruimte is om speelplekken aan te 
brengen die gericht zijn op specifieke 
leeftij dsgroepen. Het Robert Scottplein is 
hiervoor een voorbeeld. Hieraan is in de 
Staalmanpleinbuurt grote behoefte. Daarbij 
moet rekening gehouden worden met specifieke 
leeftijdsgroepen. Vooral voor kinderen van 5 
tot 12 jaar is er onvoldoende speelgelegenheid. 
Naast het grote park geldt dit ook voor de 
kleinere locaties op de hoeken bij de 
Plesmanlaan (dat zijn nu saaie en weinig 
gebruikte plekken) . Dit zijn goede plekken voor 
bijvoorbeeld een zandbak of een houten huisje. 
Dit geldt ook voor de nog niet ontwo rpen 

plekken langs het water bij Oever West. Hier moeten de toekomstige bewoners nog 
actiever betrokken worden, waarschijnlijk zijn zij zich nu nog onvoldoende bewust 
van het belang van een inrichting die past bij hun wensen.   
 
Suggesties voor speelvoorzieningen en aanverwante zaken zijn:  

¶ Trampolines zoals op het Robert Scottplein. 

¶ Ook het klimhuis dat hier stond is een goede speelvoorziening, zo’n houten huisje 
of wigwam zou goed op de kleine speellocaties passen. 

¶ Speeltoestellen zoals die zijn ontworpen door 
Aldo van Eijk.  

¶ Groente- en moestuintjes zoals ook gezien op 
het Robert Scottplein, zo mogelijk in 
combinatie met een rol voor de school voor 
onderhoud.   

¶ Plaats zoveel mogelijk speeltoestellen die 
door kinderen gezamenlijk benut worden, 
zoals een extra brede glijbaan.  

¶ Vanuit de kinderen van de Einsteinschool is 
de wens voor een vogelnestschommel, meer 
pannaveldjes, een klimrek/houten speelhuis 
zoals op R. Scottplein en een tafeltennistafel 
die enigszins beschut staat. 

¶ Maak ruimte voor een niet te grote zandbak 
die op de zon ligt, niet door dieren bevuild 
kan worden en waar bankjes omheen staan.  

¶ De ondergrond is een aandachtspunt. Kies op sommige plekken voor kunstgras, 
vooral voor kleinere kinderen, op andere plekken voor verharding, zodat een 
voetbalveldje ook voor basketbal gebruikt kan worden.  
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¶ Een tweede aandachtspunt zijn afvalbakken. Sommige worden weinig benut, de 
bakken bij de school puilen vaak uit. Plaats er meer of leeg ze vaker. Plaats bij 
elke speelvoorziening een afvalbak en zorg voor een goede verdeling over de wijk. 

¶ Bij speelvoorzieningen voor kleinere kinderen moeten ook bankjes voor de ouders 
komen. 

¶ Creëer naast speelplekken ook plekken waar je als ouder/volwassene rustig een 
boekje kunt lezen.  
  

 
Het uitwerken van deze ideeën vergt een samenhangend plan voor de openbare 
ruimte in de Staalmanpleinbuurt . Dat zorgt ook dat de inrichting van het park en  de 
groengebieden als die bij de Reynvaanstraat en de kerk op elkaar zi jn afgestemd. Wat 
groen betreft is het advies verder: 

¶ Beplant het hekwerk bij het park met begroeiing, zodat dit op termijn vergroent. 
Maak aan de kant van de Ottho Heldring straat een opening in het hekwerk zodat 
er minder over het hek geklommen/gesprongen wordt.  

¶ Behoud de platanen aan de Boddaertstraat. 
 
Tot slot is sociale veiligheid, met name verlichting , een belangrijk aandachtspunt. 
Naast de eerder genoemde Reynvaanstraat en de onderdoorgang geldt dit zeker ook 
voor het plein bij de BOR en het Staalmanplein.  
 
Het opstellen van een integraal plan vergt tijd,  in de tussentijd kunnen kleinschalige 
tijdelijke  initiatieven genomen worden. Bijvoorbeeld:  
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¶ Aanbrengen metalen stang bij grote steen in het Staalmanpark, waardoor het 
meer benut kan worden.  

¶ Planten van bollen en bloemen, zoals nu al door een bewoner is gedaan.  

¶ Een speeltuin/skatebaan naast  het gebouw van de Hoek  aan de Ottho 
Heldringstraat  

¶ Een buurt tafel/picknick tafel / bank voor volwassenen op een andere plekken in de 
buurt.  

 
Levendigheid  
Het Staalmanplein moet een 
levendig plein worden met een 
stedelijke uitstraling, waar 
ruimte is voor activiteiten. Het 
voorstel van een woonplein dat 
vooral bestemd is voor de 
bewoners van het plein zelf 
wordt niet door het Adviesteam 
onderschreven. De woningen en 
eventuele andere voorzieningen 
moeten geen pergola’s krijgen 
als afscheiding. Voor de privacy 
kan gewerkt worden met een 
licht verhoogde stoep voor de 
woningen en/of het plaatsen van 
kleine bloembakken.  
De keuze voor een plein met een 
functie voor de grotere buurt wordt onderbouwd met de nieuwbouw die er in de 
omgeving nog bij komt (ACTA, de Hoek etc.) of recent is gerealiseerd (De Parade). 
Bovendien is de wijk meer gemengd geworden, naast sociale huurwoningen zijn er nu 
ook koopwoningen en markthuurwoningen bij gekomen d ie mogelijk meer kunnen 
besteden aan horeca en andere stedelijke functies op het Staalmanplein.  
 
De plannen van Urban Resort (of een vergelijkbare partij)  worden positief ontvangen 
met de kanttekening dat ateliers en plekken voor kunstenaars geen naar binnen 
gekeerde ruimtes moeten worden, een open karakter naar het plein is belangrijk. Dit 
geldt ook voor ondernemers die op het plein blijven en nieuwe die er mogelijk nog 
komen. Urban Resort wordt ook positief gewaardeerd omdat zij een organiserende 
rol wil len spelen bij het gebruik van het plein. Als dat niet mogelijk is, dan pleit het 
Adviesteam voor een actieve winkelstraatmanager, in elk geval in de beginfase, die 
zich ook richt op niet -winkelfuncties op het plein.  
 
Daarnaast pleit het Adviesteam voor het concentreren van winkels en horeca op het 
Staalmanplein. Minimaal twee horecavoorzieningen die voor veel buurtbewoners een 
functie hebben. Daarbij moet ook rekening worden gehouden met bewoners die geen 
alcohol willen of mogen drinken. Dat kan bereikt w orden door een horecavoorziening 
een deel van de dag alcoholvrij te laten zijn.  
 
Nieuwe winkels en voorzieningen moeten een steuntje in de rug krijgen door het 
geven van korting op de huur in de eerste jaren, zodat zij de kans hebben om in 
stapjes een gezonde bedrijfsvoering op te bouwen.  
 



10 

 

Belangrijk voor de levendigheid is ook de relatie naar de Johan Huizingalaan. De 
huidige hekken belemmeren de toegankelijkheid naar het plein. Er zou vanuit het 
ziekenhuis een makkelijke en aantrekkelijke overstap naar het Staalmanplein 
gemaakt moeten kunnen worden. Dat is goed voor de medewerkers en bezoekers van 
het ziekenhuis en draagt bij aan de levendigheid en economie van de winkels en 
horeca op het plein.  

 
Het Ketelhuis is een geschikte plek om als buurthuisachtige voorziening te 
functioneren.  
 
Aandachtspunten tijdens de vernieuwing  
De buurt is extra kwetsbaar in de periode van renovatie en leegstand. Plaats in deze 
periode extra afvalcontainers, zorg dat ze tijdig geleegd worden en houd toezicht op 
onderhoud en verlichting in de laatste fase dat nog in de woningen wordt gewoond. 
Investeer in de relatie met bewoners door bijvoorbeeld Whatsapp-groepen in te 
stellen die snel kunnen signaleren als er problemen zijn. Reageer daar dan snel op. 
 
Tot slot  
Het Adviesteam was bereid om de nodige tijd te steken in dit advies. Ze wil graag een 
reactie van het stadsdeel Nieuw West en de Alliantie op dit advies en gaat daarover 
graag met hen in overleg.  


